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Aan de leden van Provinciale Staten 
 

Toelichting vragensteller 

De provincie Zuid-Holland heeft in 2010 een aantal ontheffingen verleend om met 

behulp van verboden middelen, kunstmatige lichtbronnen, door middel van geweer 

tussen zonsondergang en zonsopkomst en binnen de afpalingskring van een 

geregistreerde eendenkooi in de Zuidpolder, gemeente Pijnacker-Nootdorp, kraaien 

en vossen af te schieten met als doel de weidevogelstand te verbeteren. 

 

SOVON Vogelonderzoek Nederland, Alterra en Landschapsbeheer Nederland hebben 

een meerjarig onderzoek1 uitgevoerd naar de mogelijke effecten van predatie op de 

weidevogelstand. Aanleiding hiervoor zijn de discussies over de oorzaken van de 

achteruitgang bij weidevogels, waarbij predatie steeds vaker als de hoofdoorzaak 

wordt genoemd. Uit dit onderzoek is gebleken dat verliezen van legsels door predatie 

in de loop der jaren inderdaad zijn toegenomen, maar dat de verliezen door agrarische 

activiteit nog sterker zijn toegenomen. 

 

Ook blijkt uit dit onderzoek dat de kraai en vos lang niet zo'n belangrijke rol spelen bij 

de achteruitgang van weidevogels in Nederland als vaak wordt aangenomen. De vos 

speelt in vergelijking tot de buizerd, de blauwe reiger en de hermelijn maar een zeer 

kleine rol - in de orde van enkele procenten - bij het roven van eieren en kuikens van 

grutto’s en kieviten, in grootte vergelijkbaar met de rol van de kat, de ooievaar of de 

torenvalk. Het aantal diersoorten dat eieren of kuikens eet is groot en geen enkele 

soort springt er uit als hoofddader. Bestrijding van enkele soorten roofdieren zal dan 

ook niet leiden tot een toename van het aantal weidevogels.  

 

Kenniskring 

In 2006 heeft het Ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit de Kenniskring 

Weidevogellandschap ingesteld. Deze heeft ten doel om alle kennis die relevant is om 

de achteruitgang van het aantal weidevogels tot staan te brengen te ontsluiten, 

ontwikkelen, verspreiden en benutten. Dat kan onderzoek zijn naar de ecologie van 

weidevogels, maar ook naar andere zaken zoals de effectiviteit van beheer, 

implementatie van maatregelen en aanpassingen in onderwijs.  

                                                           

1 http://www.sovon.nl/pdf/samenvatting_SOVON_Predatie_bij_weidevogels.pdf 
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Een van de belangrijkste publicaties in de afgelopen jaren is het proefschrift Precocial 

Problems2 van Hans Schekkerman, waarin hij laat zien waar de problemen liggen voor 

bijvoorbeeld de grutto: de afname in kuikenoverleving als een van de sleutelfactoren 

voor de achteruitgang. Belangrijke oorzaken daarvan zijn het intensieve agrarische 

grondgebruik, het maaibeheer (vroeg en massaal maaien) en ook de toegenomen 

mestgift, vaak in combinatie met graslandvernieuwing. Dit heeft geleid tot een afname 

van kruidenarme graslanden met een te dichte vegetatiestructuur, waarin kuikens 

moeite hebben om voedsel te vinden. Op zulke graslanden is het aanbod aan insecten 

veel lager dan in kruiden- en structuurrijke graslanden. Geschikte veenweidegebieden 

voor weidevogels zoals de grutto kennen een relatief hoog waterpeil van 20 tot 40 cm 

onder het maaiveld, een gemiddeld late maaidatum, een kruidenrijke en structuurrijke 

vegetatie en een zeer open landschap.  

 

Intensieve landbouw 

Volgens hoogleraar dierecologie professor Theunis Piersma van de Rijksuniversiteit 

Groningen gaan intensieve landbouw en weidevogels niet samen. De achteruitgang 

van het aantal weidevogels in Nederland komt door het verdwijnen van het landschap 

waar de weidevogels zich thuis voelen. Weidevogels houden van kleinschalig, open 

en nat grasland met enige bemesting. Door die openheid kunnen ze roofvogels eerder 

opmerken en door de nattigheid hebben de natuurlijke vijanden minder kans. Het zijn 

vogels die horen bij het traditionele Nederlandse boerenlandschap en dat verdwijnt 

steeds meer door de intensivering. 

 

Hij pleit voor een soort ‘weidevogel-hoofdstructuur’ waarbij de landbouw met respect 

met de omgeving omgaat. Met het herstellen van kleinschalige agrarische 

landschappen zal meer bereikt worden dan met de huidige speciaal op weidevogels 

gerichte maatregelen, omdat deze te versnipperd en over teveel gebieden worden 

uitgevoerd. De huidige maatregelen houden te weinig rekening met de eisen die 

weidevogels aan hun leefomgeving stellen. 

 

1. Kent u het artikel ‘Landbouw voor wereldmarkt en weidevogels gaan niet samen?’3 

 

Antwoord 
Ja. 

 

2. Wat is uw mening over een voorgestelde ‘weidevogel hoofdstructuur, dat in het artikel 

wordt voorgesteld? 

 

Antwoord 
Op de functiekaart van de Provinciale Structuurvisie zijn de belangrijke weide-

vogelgebieden in Zuid-Holland weergegeven. Het zijn agrarische landschappen met 

een te beschermen functie voor weidevogels. Wij zijn van mening dat wij hiermee 

reeds de keuze hebben gemaakt waarvan in het artikel sprake is. 

 

                                                           
2 Schekkerman, H. 2008. Precocial problems. Shorebird chick performance in relation to 
weather, farming, and predation. Proefschrift Rijksuniversiteit Groningen. 
3 http://www.agd.nl/10106636/Nieuws/Artikel/Landbouw-voor-wereldmarkt-en-weidevogels-gaan-
niet-samen.htm 
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3. Met het herstellen van kleine agrarische landschappen zoals door professor Theunis 

Piersma bepleit wordt, kan er een stap in de goede richting gemaakt worden om de 

daling van het aantal weidevogels tegen te gaan. Welke andere mogelijkheden ziet u, 

naast afschot van vossen, om de weidevogelstand te vergroten? 

 

Antwoord 
Met de inwerkingtreding van de Subsidieregeling Natuur- en Landschapsbeheer (SNL) 

per 1 januari 2010 is een nieuwe systematiek van weidevogelbeheer ontstaan. In de 

SNL is (landelijk) bepaald dat weidevogelbeheer op landbouwgrond alleen nog maar 

kan worden aangevraagd op basis van een collectief beheerplan, dat in opdracht van 

de provincie wordt opgesteld door een gebiedscoördinator. In dit plan moeten weide-

vogelmozaïeken tot stand komen die naast percelen waar de nesten worden 

beschermd, ook voldoende percelen bevatten waar de kuikens kunnen opgroeien 

(zgn. kuikenland). Minimaal 14% van de oppervlakte moet bestaan uit dit kuikenland, 

dat niet voor 1 juni wordt gemaaid. Het kuikenland moet bovendien goed gespreid in 

het mozaïek liggen, zodat het voor alle kuikens bereikbaar is. Deze spelregels zijn in 

samenwerking met de Kenniskring ontwikkeld. De deelnemende agrariërs ontvangen 

jaarlijks een vergoeding, die is gebaseerd op de afgesloten weidevogelpakketten en 

kunnen hierdoor het weidevogelbeheer inpassen in hun bedrijfsvoering. 

In de collectieve beheerplannen moet ook worden aangegeven welke maatregelen 

worden ondernomen tegen predatie. De collectieve beheerplannen worden jaarlijks 

door GS vastgesteld.  

Via de SNL vindt in Zuid-Holland op circa 15.000 ha agrarisch grasland weide-

vogelbeheer plaats op percelen waar ten minste 50 broedparen per 100 ha aanwezig 

zijn. 

 

4. Welke mogelijkheden ziet u als provincie om de nadelige invloed(en) van de 

intensieve landbouw, als belangrijkste oorzaak van het teruglopen van weidevogels, 

op de weidevogelstand te kunnen beperken? 

 

Antwoord 
Zie het antwoord op vraag 3. 

 

5. Kunt u aangeven hoeveel vossen er ongeveer jaarlijks worden afgeschoten in Zuid-

Holland en kunt u ons volgend jaar een overzicht geven van de afgeschoten vossen 

op grond van de verleende ontheffingen? 

 

Antwoord 
Op grond van de landelijke vrijstelling is het niet verplicht om te rapporteren met 

betrekking tot het aantal afgeschoten vossen. De beschikbare gegevens met betrek-

king tot afschot van vossen zijn afkomstig uit de WBE-Databank (gegevens van de 

Koninklijke Nederlandse Jagersvereniging KNJV)4. In het seizoen 2007/2008 zijn er 

over 20% van het bejaagbaar oppervlak van de provincie Zuid-Holland afschot-

gegevens aangeleverd bij de KNJV. Via extrapolatie is hieruit een totaal aantal 

afgeschoten vossen van 384 vastgesteld voor de hele provincie in dat jaar.  

                                                           
4 Deze gegevens zijn gebaseerd op vrijwillige rapportage door jagers. 
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Op grond van de in 2010 verleende ontheffingen dienen de ontheffinghouders aan ons 

een rapportage te overleggen met betrekking tot het aantal gedode vossen. Een 

eerste overzicht hiervan zal naar verwachting medio 2011 beschikbaar zijn. Dit betreft 

dan alleen die vossen die op grond van de verleende ontheffingen, dus met behulp 

van kunstmatige lichtbronnen, gedood zijn. Dit overzicht zal aan u worden overgelegd 

zodra het beschikbaar is. 

 

6. Op welke wijze hebt u vastgesteld dat de instandhouding van de soort, in dit geval de 

vos en de kraai, niet in gevaar komt en kunt u aangeven hoeveel vossen er ongeveer 

in Zuid-Holland leven? 

 

Antwoord 
De Minister van LNV heeft bepaald dat de vos en de zwarte kraai op grond van artikel 

65 van de Flora- en faunawet in het gehele land mogen worden bestreden ter voor-

koming van belangrijke schade aan gewassen, vee, bossen, bedrijfsmatige visserij en 

wateren en schade aan de fauna. Vos en zwarte kraai zijn beide geplaatst op de 

zogenaamde landelijke vrijstellingslijst. De minister heeft bij het plaatsen van vos en 

zwarte kraai op deze zogenaamde landelijke vrijstellingslijst reeds overwogen dat er 

geen afbreuk wordt gedaan aan de gunstige staat van instandhouding van genoemde 

soorten.  

 

Met betrekking tot het aantal vossen in Zuid-Holland hebben wij geen cijfers beschik-

baar. Vossen worden, voor zover ons bekend, niet geteld door jagers of officiële 

instanties binnen Zuid-Holland. 

 

7. Waarom hebt u dit jaar besloten ontheffingen te verlenen voor afschot van de kraai en 

de vos, met verboden middelen en tussen zonsondergang en zonsopkomst, terwijl uit 

onderzoek van SOVON Vogelonderzoek Nederland, Alterra en Landschapsbeheer 

Nederland - genoemd in de toelichting - blijkt dat zowel de vos als de zwarte kraai niet 

als hoofddaders aangemerkt kunnen worden voor de daling van het aantal 

weidevogels? 

 

Antwoord 
De omstandigheid dat vos en zwarte kraai blijkens onderzoek niet kunnen worden 

aangemerkt als hoofddaders voor de daling van het aantal weidevogels, doet aan de 

noodzaak voor de door ons verleende ontheffingen niets af. Uit het bedoelde onder-

zoek blijkt namelijk dat predatie de meest voorkomende oorzaak van legselverlies is 

én dat vossen een belangrijk gedeelte van die predatie voor hun rekening nemen.5 

Belangrijk is dat alle oorzaken voor de daling van het aantal weidevogels worden 

aangepakt. 

Wij hebben, in aanvulling op de landelijke vrijstelling, ontheffingen verleend voor 

afschot van vossen tussen zonsondergang en zonsopgang, met behulp van kunst-

matige lichtbronnen. Kunstmatige lichtbronnen zijn toegelaten middelen op grond van 

artikel 5 van het Besluit beheer en schadebestrijding dieren. Deze ontheffingen 

hebben wij verleend omdat uit de praktijk gebleken is dat het bestrijden van vossen 

tussen zonsopgang en zonsondergang, zoals toegestaan op grond van de landelijke 

vrijstelling, onvoldoende effectief is.  

                                                           

5 Het betreft hier het onderzoek waarnaar ook door de vragensteller wordt verwezen, te raadplegen 

via http://www.sovon.nl/pdf/samenvatting_SOVON_Predatie_bij_weidevogels.pdf 
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Belangrijke factor hierin is dat de vos vooral ’s nachts actief is, zodat bestrijding tussen 

zonsondergang en zonsopgang meer kans van slagen heeft.  

Voorts hebben wij in aanvulling op de landelijke vrijstelling tevens ontheffing verleend 

voor het bestrijden van zwarte kraaien met behulp van een vangkooi. Uit de praktijk is 

gebleken dat dit, naast het gebruik van het geweer, een zeer doeltreffend middel is om 

schade door zwarte kraaien aan gewassen en fauna te beperken. 

Tenslotte is door ons ontheffing verleend om binnen de afpalingskring van de 

eendenkooi te Delfgauw gebruik te kunnen maken van de mogelijkheden die de 

landelijke vrijstelling biedt ter bestrijding van vos en zwarte kraai.  

 

8. Op grond van welk onderzoek is gebleken dat in de Zuidpolder bij Delfgauw, Polder 

Over-Heicop, Polder Kortgerecht en Polder Nieuw-Schaayk de predatie door vossen 

dermate groot is dat het broedsucces van de aanwezige weidevogels negatief wordt 

beïnvloed en wat zijn de exacte uitkomsten hiervan? Graag ontvangt onze fractie een 

exemplaar van dit onderzoek.  

 

Antwoord 
Zoals reeds vermeld in ons antwoord op vraag 6 is de vos een soort die landelijk mag 

worden bestreden, onder andere ter voorkoming van schade aan de fauna. In de 

toelichting6 bij het plaatsen van de vos op de landelijke vrijstellingslijst is te lezen: “De 

vos predeert in het gehele land op weidevogels en andere bodembroedende vogels. 

De stand van deze vogels, en vooral die van de grutto, in ons land is momenteel zeer 

kwetsbaar en gaat de laatste jaren sterk achteruit. Hiervoor zijn meerdere redenen 

aan te wijzen waaronder predatie door vossen. Doordat de stand toch ook al om 

andere redenen achteruit gaat, blijkt predatie een almaar toenemende factor van 

betekenis in het proces van achteruitgang. Omdat het merendeel van de wereld-

gruttopopulatie in Nederland broedt, heeft Nederland een bijzondere verantwoordelijk-

heid voor deze soort. De grutto verkeert niet in een gunstige staat van instandhouding, 

de vos daarentegen wel.”  

Er is in de Zuidpolder bij Delfgauw, Polder Over-Heicop, Polder Kortgerecht en Polder 

Nieuw-Schaayk geen onderzoek gedaan naar de predatie van weidevogels door 

vossen in deze specifieke gebieden. Wel blijkt uit onderzoek in verschillende weide-

vogelgebieden in Nederland dat predatie de meest voorkomende oorzaak van 

legselverlies is én dat vossen een belangrijk gedeelte van die predatie voor hun 

rekening nemen.7 

 

9. Kunt u zo specifiek mogelijk aangeven op welke wijze u het positieve effect van 

afschot van vossen op de weidevogelstand in de Zuidpolder bij Delfgauw en Polder 

Over-Heicop, Polder Kortgerecht en Polder Nieuw-Schaayk gaat onderzoeken? 

 

Antwoord 
Wij zijn van mening dat nader onderzoek hiernaar niet nodig is gezien de bekeken 

onderzoeksgegevens over predatie door vossen. Zie verder ons antwoord op vraag 8. 

Overigens zijn de mogelijkheden tot bestrijden van de vos op grond van de landelijke 

vrijstelling niet gebonden aan een rapportageplicht of andere vorm van monitoring.  

 

 

                                                           

6 Staatsblad 2006, nr. 42 

7 Zie bij 4. 
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10. Op welke wijze worden garanties gegeven dat de overige (beschermde) dieren binnen 

de af[palingskring van de genoemde eendenkooi, gemeente Pijnacker-Nootdorp en 

Polder Over-Heicop, Polder Kortgerecht en Polder Nieuw-Schaayk niet worden 

verontrust? 

 

Antwoord 
De ontheffingen voor het gebruik van kunstmatige lichtbronnen zijn slechts voor een 

beperkte periode verleend. Tijdens de broedperiode (vanaf 15 maart) kan er geen 

gebruik worden gemaakt van kunstmatige lichtbronnen bij het bestrijden van vossen. 

Op grond van artikel 10 van de Flora- en faunawet is het overigens verboden om 

beschermde inheemse diersoorten opzettelijk te verontrusten. Deze bepaling geldt 

voor eenieder, zowel voor boeren en recreanten als voor jagers.   

 

11. Kunt u beargumenteerd aangeven waarom de ontheffingen (PZH-2010-170457769 en 

PZH-2010-189279365)) niet meer schade oplevert voor beschermde dieren dan dat 

het voordeel oplevert voor de weidevogels? 

 

Antwoord 
Predatie van weidevogels door vossen is een onderzocht gegeven, zie ook het 

antwoord op vraag 8. Een vermindering van het aantal vossen zal dus ook een 

vermindering van de predatie van weidevogels opleveren. Wat betreft de schade aan 

andere beschermde soorten verwijzen wij u naar het antwoord op vraag 10.  

 

12. De vos is de belangrijkste natuurlijke vijand van de gans, waarvan er jaarlijks grote 

aantallen in Zuid-Holland worden afgeschoten. Het natuurlijk evenwicht wordt nog 

verder verstoort als deze natuurlijke vijand nog verder wordt teruggebracht. Waarom 

bevordert u dat de belangrijkste predator van de gans nog weer extra mag worden 

afgeschoten? 

 

Antwoord 
Een vos zal eerder een weidevogelnest prederen dan een ganzennest, onder andere 

vanwege het feit dat het bij weidevogels om kleinere, minder weerbare vogelsoorten 

gaat, die bovendien solitair en op makkelijk bereikbare plaatsen broeden. Dit in 

tegenstelling tot ganzen die betrekkelijk weerbaar zijn. Mede omdat ze in kolonies 

broeden, in tegenstelling tot weidevogels. Wij zijn van mening dat het door vossen 

veroorzaakte negatieve effect op de weidevogelstand niet in verhouding staat tot het 

eventuele effect van vossen op de ganzenpopulatie. Het in aanvulling op de geldende 

landelijke vrijstelling bestrijden van vossen zal dan ook een marginaal effect hebben 

op de ganzenpopulatie binnen Zuid-Holland.  

 

13. Welke andere maatregelen (bijvoorbeeld verhoging grondwaterstand, verwijderen 

opgaande begroeiing, uitgestelde maaidatum etc.) zijn in de genoemde gebieden 

genomen om het broedsucces van de weidevogels te verhogen?  
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Antwoord 

De provincie neemt zelf geen inrichtingsmaatregelen in het agrarische gebied om het 

broedsucces van weidevogels te bevorderen. Beheermaatregelen zoals uitgesteld 

maaibeheer en plas-dras zetten van percelen kunnen worden opgenomen in een 

collectief beheerplan (zie antwoord op vraag 3). Bestrijden van predatie maakt 

onderdeel uit van een collectief beheerplan. Het door beheer kort houden van 

beplanting is een van de maatregelen die genomen kan worden. 
 

14. Wat vindt u van het alternatief voor afschot van vossen om bij kleinere gebieden 

schrikdraad om het terrein te plaatsen? Bent u bereid dit in de provincie Zuid-Holland 

toe te passen? Zo ja, waar en op welke termijn? Zo nee, waarom niet? 

 

Antwoord 
Schrikdraad vormt voor vossen geen onneembare hindernis en geldt dan ook niet als 

alternatieve maatregel. Navraag bij het Faunafonds leert dat een vossenkerend 

hekwerk bestaat uit een raster dat een halve meter is ingegraven en circa twee meter 

boven het maaiveld uitsteekt. Het dient aan de bovenzijde voorzien te zijn van 

minimaal drie prikkeldraden die naar buiten overhellen. Eventueel kunnen dit stroom-

draden zijn. Wij zijn van mening dat het aanleggen van een dergelijke afrastering 

rondom weidevogelgebieden zeer kostbaar, onpraktisch en onwenselijk is.  

 

 

Den Haag, 14 december 2010 

 

Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland, 

secretaris,                                                   voorzitter, 

 

M.H.J. van Wieringen-Wagenaar             J. Franssen 

 

 


